
مدیرعامل بانک مسکن از انعقاد قرارداد تسهیلاتی ۳۰۶ هزار و ۲۶۶ واحد 
نهضت ملی مسکن به میزان ۱۲۳ هزار و ۴۴۵ میلیارد تومان در آن بانک 
خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن 
در خصوص روند ارائه تســهیلات نهضت ملی مسکن توسط این بانک را 
اعلام کرد و گفت: طبق آمارهای اســتخراج شــده تاکنون یک میلیون و 
۱۰۱ هزار و ۸ نفر در بانک مســکن از ابتــدای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن افتتاح حســاب کردند. از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
قرارداد تســهیلاتی ۳۰۶ هــزار و ۲۶۶ واحد به مبلــغ ۱۲۳ هزار و ۴۴۵ 
میلیارد تومان در بانک مسکن منعقد شده است.حسینی مبلغ واریز شده 
به حساب ســازندگان را در طرح نهضت ملی مسکن در مجموع از محل 
آورده و تســهیلات معادل ۱۱۲ هــزار و ۸۵۱ میلیارد تومان عنوان کرد و 
تاکید کرد: واریزی به حساب سازندگان از محل تسهیلات ۶۵ هزار و ۷۴۱ 
میلیارد تومان و از محل آورده معادل ۴۷ هزار و ۱۱۱ میلیارد تومان است.

تنهــا یک بانک به وعده خود عمل کرد بــه گزارش مهر یکی از وعده های 
انتخاباتی سیدابراهیم رئیسی ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی طی ۴ سال 
ابتدایی دولت بود که در ابتدا اجرای این وعده انتخاباتی موانع و چالش های 
پیش روی دولت بود. برخی موانع با برنامه ریزی های مناسب هموار شد، اما 
تأمین منبع مالی با توجه به بودجه محدود دولت قطعاً کار دولت سیزدهم 

را دشوار کرده است. بر اساس آخرین آمارها تاکنون ۵۱ هزار هکتار زمین 
برای این طرح تأمین شده است و ساخت بیش از یک میلیون و ۸۰۰ هزار 
واحد مسکونی در مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی قرار دارد.همچنین بر 
اســاس مصوبه شــورای پول و اعتبار بانک ها متعهد شده اند تا سالانه ۲۰ 
درصد از ســهمیه خود را به بخش مسکن اختصاص دهند که در این بین 
بانک مسکن به عنوان بانک تخصصی حوزه مسکن در سال گذشته موفق 

شد تعهدات خود را در بخش مسکن و ارائه تسهیلات اجرایی کند.

متخصصان یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت یک سامانه صوتی با 
قابلیت کنترل کیفی و دســته بندی تولیدات صنعتی بدون نیاز به دخالت 
انســان شدند.به گزارش ایســنا، حســام کافیان عطاری، مدیرعامل این 
شــرکت دانش بنیان گفت: محصول دانش بنیان ما دستگاهی صوتی برای 
دســته بندی و کنترل کیفی تولیدات صنعتی به تعداد بالا است. دستگاه 
ما می تواند این کنترل کیفی را با دقت و ســرعت بسیار بالاتر از انسان به 
صورت کاملا خودکار انجام دهد.وی با بیان این که هدف شرکت ما، تبدیل 
فرآیندهــای کنترل کیفی برخط صنعتی بــه مدل هایی با کارایی و دقت 
اختصاصی است، اظهار کرد: سیستم های کنترل کیفی اتوماسیون صنعتی 
هوشــمند مبتنی بر بینایی ماشین این شرکت به کاهش هزینه ها، بهبود 
بهره وری و تضمین کیفیت منجر می شــود.مدیرعامل این شرکت درباره 
جامعه هدف محصولات این شــرکت، اظهار کرد: بیشتر جامعه هدف ما 
صنعت خودرو و قطعه ســازان این صنعت هســتند و در زمینه های دیگر، 
بیشتر صنعت نفت، گاز، پتروشیمی و فولاد مورد نظر ماست.کافیان عطاری 
با بیان اینکه بزرگترین دســتاورد شرکت این است که توانسته یک تیم از 
تخصص های بســیار متنوع را در کنار هم جمــع کند، تصریح کرد: ما به 
دنبال انجام کارهایی هستیم که تا این لحظه در کشور انجام نشده است، 
در واقع در مورد بســیاری از محصولات، بومی ســازی انجام داده و برای 
نخستین بار آنها را تولید کردیم.وی درخصوص حجم اشتغال زایی مستقیم 
و غیرمســتقیم مجموعه خود با اشاره به اینکه به طور مستقیم حدود ۲۰ 
نفر در داخل مجموعه در حال فعالیت هســتند، خاطرنشــان کرد: تعداد 

اشتغال زایی غیرمستقیم شرکت به ۳۰ نفر نیز می رسد.کافیان عطاری در 
ادامه نقطه تمایز این شرکت با سایر مجموعه های با فعالیت های مشابه را 
سرمایه گذاری زیاد در زمینه تحقیق و توسعه عنوان و اظهار کرد: خروجی 
شرکت نتیجه تحقیق و توسعه ای است که توانسته ایم به صورت متمرکز 
و بــا تعداد نفرات بالا در مدت زمان طولانی انجام دهیم.به نقل از معاونت 
علمی ریاســت جمهوری، وی در پایان درخصوص استفاده از حمایت های 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری نیز گفت: یک بار از تسهیلات 
اســتفاده کردیم و البته آنچه نیازمندی تیم ماست نیز همین تسهیلات و 

وام است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرگزاری مهر از بانک مرکزی، محمد رضا فرزین علاوه بر گفتگو با رئیس بانک مرکزی عمان، در دیدار با سلطان الحبسی وزیر 
دارایی عمان نیز توسعه و ارتقای تعاملات پولی، مالی، بانکی و همچنین تقویت و افزایش مناسبات و مبادلات تجاری و اقتصادی میان ایران 
و عمان را با توجه به روابط خوب دوجانبه مهم و رو به رشــد توصیف کرد و گفت: از همه ابزارها برای افزایش همکاری های پولی و بانکی 
میان ایران و عمان استفاده می کنیم تا حجم مبادلات اقتصادی افزایش یابد. همچنین در این دیدار، سلطان الحبسی وزیر دارایی عمان نیز 
با اشاره روابط خوب اقتصادی دو کشور طی سال های اخیر، فعال سازی ظرفیت های مختلف عمان برای توسعه همکاری های با ایران را مورد 

تاکید قرار داد و گفت: افزایش همکاری های اقتصادی و تسهیل مبادلات تجاری میان عمان و ایران در دستور کار است.

www.sobh-eqtesad.ir

رشد ۴۱ درصدی حجم مبادلات تجاری ایران و عمان

info@sobh-eqtesad.ir

وعده های بر زمین مانده؛ واردات 
خودرو در هاله ای از ابهام

درحالیکه قرار بود تا پایان بهار امســال ۲۰۰ هزار خودرو وارد شود 
اما تاکنون کمتر از ۷ هزار دستگاه وارد شده و رییس سازمان برنامه 
نیز به طور کلی تخصیص ارز به این حوزه را به صلاح کشور ندانسته 
است.به گزارش خبرنگار مهر، سال ۹۷ بنا به محدودیت های ارزی 
تحمیل شــده به کشور و طبق تصمیم شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا، واردات خودرو تا ۳۱ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ 
ممنوع اعلام شــد. با اتمام این مصوبه، بهار ســال ۱۴۰۱ واردات 
خودرو آزاد شــد و اوایل شهریور ماه همان سال آئین نامه واردات 
خودرو به تصویب هیأت دولت رســید و اعلام شد که یک میلیارد 
یورو ارز برای واردات خودرو در نظر گرفته شده است. در این مدت 
وزارت صمت وعده های زیادی داد که از جمله مهم ترین آنها واردات 
۲۰۰ هزار دستگاه خودروی خارجی تا خرداد ۱۴۰۲ بود. همچنین 
مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت نیز تاکید کرد که از 
خرداد ۱۴۰۲ به این سو شــاهد انبوه واردات خودروهای خارجی 
خواهیم بود. بر اســاس همین وعده ها بود که وزارت صمت اسفند 
پارســال برای پیش فروش خودروهای وارداتی اقدام به ثبت نام از 
۳۴ هزار نفر با شــرط بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون تومان کرد که با 
انصــراف ۴ هزار نفر، ۳۰ هزار نفر در صف خرید باقی ماندند. با این 
حال آذر ماه نیز رو به اتمام اســت و طبق آمار رسمی آمار گمرک 
ایران در ۸ ماهه ابتدای امســال، ۳ هزار و ۴۸۸ دستگاه خودروی 
ســواری به ارزش ۶۹ میلیون و ۶۱۵ هزار دلار به کشور وارد شده 
اســت. البته ضیغمی در واکنش به این آمــار اعلام کرد که »آمار 
اعلامی گمرک صرفاً بر اساس خودروهایی است که ترخیص قطعی 
شده اند و خودروهایی که در گمرکات هستند و اظهار نشده اند و یا 
در بنادر هســتند را شامل نمی شود بنابراین تاکنون ۶ هزار و ۴۵۲ 
دستگاه خودرو ســواری وارد گمرکات و بنادر کشور شده است.« 
منظور: واردات خودرو به صلاح کشــور نیست در این بین با توجه 
به اینکه واردات خودرو برخلاف وعده های داده شده به شدت کند 
است و کارشناسان نیز علت کندی واردات را مشکلات ارزی اعلام 
می کنند، داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز امروز در 
همایش اقتصاد ایران اذعان کرد که تخصیص ارزهای کشــور برای 
واردات خودرو به صرفه نیست. منظور تاکید کرده که »فرض کنیم 
ســال آینده ۲ تا ۳ میلیــارد دلار واردات خودرو انجام شــود و بر 
اساس آن درآمدها و حقوق گمرکی را محاسبه می کنیم. در حالی 
که میدانیم به صلاح کشــور نیست منابع ارزی کشور را به واردات 
خودرویی اختصاص دهیم که در داخل کشــور ظرفیت تولید ۱.۵ 
میلیون خودرو را داریم.« با این اظهارنظر مسئول مستقیم برنامه و 
بودجه کشــور و البته وضعیت کند واردات خودرو، به نظر می رسد 
نباید امید چندانی به تحقق وعده های افزایش واردات خودرو داشت. 
از آن طرف نیز آیین نامه واردات خودروهای کارکرده نیز همچنان 
در دولت رســوب کرده و مشخص نیست به طور کلی ابلاغ شود یا 
نشــود. از ســویی دیگر علی آبادی وزیر صمت پیش از این درباره 
خودروهای وارداتی و تعیین تکلیف ثبت نام کننده ها، گفته بود که 
»واردات خودروهای نو براســاس برنامه پیش مــی رود و تا آذرماه 
۱۴۰۲ تکلیف همه کسانی که ثبت نام کرده بودند، روشن و نحوه 
دریافت خودرو، مشخص می شود.« اما آذر ماه هم رو به اتمام است 

و این متقاضیان همچنان بلاتکلیف هستند.

آغاز فروش ۷ خودروی داخلی در سامانه 

یکپارچه از امروز
در راســتای اجرای طرح های فروش خودروهــای داخلی )تولیدی و 
مونتاژی( بــه صورت آزاد از محل محصــولات جدید یا ظرفیت های 
خالی موجود برخی خودروسازان از طریق سامانه یکپارچه نوبت دهی 
خودروها، طبق جدیدترین اطلاعیه ســامانه یکپارچه، از صبح امروز 
)دوشــنبه( تــا پایان روز چهارشــنبه )۲۲ آذر ماه( هفــت خودرو از 
محصولات پنج خودروساز از جمله ایران خودرو برای مشتریان عرضه 
خواهد شد.به گزارش ایسنا، حدوداً دو هفته پیش بود که مدیر سامانه 
یکپارچه خودروها از آزاد شــدن فروش انواع محصولات خودروسازان 
از محل ظرفیت های خالی یا محصولات جدید خودروسازان در بستر 
ســامانه یکپارچه خودروها خبر داد و تاکید کرد که دیگر فروش های 
مرحله ای )همچون دو مرحله اول فروش یکپارچه( نخواهیم داشت و با 
اجرایی شدن ایده معاون وزیر صمت و تغییر سازوکار سامانه یکپارچه 
خودروها، خودروها به مرور در ســامانه عرضه خواهد شد و مشتریان 
دارای شرایط عمومی )دارا بودن گواهینامه، عدم پلاک انتظامی فعال 
به نــام متقاضی، عدم خرید خودرو طی ۴۸ و ۲۴ ماهه گذشــته و...( 
می توانند بدون آنکه نیاز به تعریف حساب وکالتی و بلوکه کردن وجه 

۱۰۰ میلیون تومانی در حساب خود باشند؛ ثبت نام انجام دهند.

گزیده خبر

تسهیلات ۳۰۶ هزار و ۲۶۶ واحد نهضت ملی مسکن منعقد شد

تولید سامانه صوتی برای کنترل کیفی و دسته بندی تولیدات صنعتی

رئیسی با اشاره به اعلام مجدد خبر تخلف در واردات چای

انتظار مردم از بازخوانی خبری بعد از ۹ ماه، شنیدن گزارش از اقدامات است

معاون وزیر عنوان کرد:

لزوم تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت نفت

بورس اندکی افزایش یافت

ایسنا/مرکزی معاون وزیر نفت در امور مهندس، پژوهشی و فناوری گفت: در تلاشیم که زنجیره ارزش 
صنعت نفت تا پایان در کشــور تکمیل شــود.وحیدرضا زیدی فرد ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ در همایش سالانه 
پژوهش و فناوری شرکت پالایشگاه نفت امام خمینی)ره( شازند با بیان اینکه شاهدیم که میزان وابستگی 
به تجهیزات و صنایع خارج از کشــور به حداقل رسیده و تا پایان دولت سیزدهم کمتر هم خواهد شد، 
اظهار کرد: یکی از تکالیف ابلاغی از ســوی رییس جمهوری به وزیر نفت، بومی ســازی صنعت نفت و 

رهایی از وابستگی بوده و وزیر نفت نیز تاکیداتی فراوانی در این راستا دارد.....

صادرات ۳۱ میلیون دلاری بخش کشاورزی استان سمنان

استفاده از رمزارزها در مبادلات داخل 
لزوم رفع موانع توسعه تجدیدپذیرها در شرایط ناترازی برق و گازکشور مجاز نیست

3

3

3

3

2

3

رشد ۱۴۸۷ واحدی شاخص 
کل بورس

 
شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز با رشد بیش از ۱۴۰۰ واحدی توانست به جایگاه ۲ میلیون 
و ۱۶۲ هزار واحدی برسد.به گزارش خبرنگار مهر، شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز وضعیت 
بهتری داشته و توانسته رشد بیش از ۱۴۰۰ واحدی را تجربه کند، نمادهای فارس، حکشتی و خساپا 
بیشــترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل داشتند.ارزش معاملات خرد عدد ۵,۷۰۶ میلیارد تومان را به 
ثبت رسانده است که نسبت به میانگین هفتگی، ۹% کاهش داشته است. اما نسبت به میانگین ماهانه، 
کاهش قابل توجهی نداشته است.در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج نقدینگی 
حقیقــی )فروش حقیقــی به حقوقی( به ارزش ۱۲۱ میلیارد تومان را نشــان می دهد. امروز نیز روند 
خروج نقدینگی حقیقی برای چهارمین روز متوالی با ثبت رقم ۱۱۱ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. 
در یک هفته گذشــته بر شدت خروج هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده شده است.برآیند معاملات 
صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۱۷۹ میلیارد تومان خروج نقدینگی حقیقی 
از این صندوق ها است. خروج نقدینگی از این صندوق می تواند نکته مثبتی برای بازار سهام باشد. امروز 
نیز روند خروج نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد ثابت برای سومین روز متوالی با ثبت رقم ۵۱ 
میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. این در حالی اســت که در یک هفته گذشــته شیب خروج از این 
صندوق ها نســبت به میانگین ماهانه در حال کاهش است.ارزش صف های خرید ۲۲۹ میلیارد تومان 
است که کاهش ۵۴ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان می دهد.این در حالی است که 
ارزش صف های فروش با افزایش ۵ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در محدوده ۲۴۱ میلیارد 

تومان قرار دارد.
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گزیده خبر
بررسی سیاست های کلی نخبگان در مجمع تشخیص؛

مهاجرت نخبگان باید مدیریت 
و کنترل شود

کمیســیون علمی، فرهنگی و اجتماعی مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
حضور معاون امور دانشجویان وزارت علوم و مدیرکل ایرانیان خارج از کشور 
به بررسی ایده اولیه سیاست های کلی نخبگان پرداخت.به گزارش ایسنا، 
آیت الله محسن اراکی، رئیس کمیسیون علمی، فرهنگی و اجتماعی مجمع 
در جلسه این کمیسیون با اشاره به تقسیم بندی نخبگان به سه گروه داخل 
کشور، خارج از کشــور و نخبگان غیرایرانی، تاکید کرد: مسائل مربوط به 
نخبگان کشور باید با اولویت و با ارائه یک طرح جامع، در کوتاه ترین زمان 
حل شود.وی ادامه داد: باید زمینه ورود نخبگان ایرانی مقیم خارج فراهم 
شود. باید با کاهش برخی سخت گیری ها و تسهیل امور آنها، مشکل اقامت 
و اشــتغال آنها را برطرف کرد. همچنین موضوع مربوط به دوتابعیتی ها را 
باید حل کرد.رئیس کمیسیون علمی، فرهنگی و اجتماعی مجمع با طرح 
موضوع »مهاجرت عادی« و »مهاجرت نخبگان« افزود: مهاجرت نخبگان 
باید مدیریت و کنترل شود و برای جلوگیری از مهاجرت آنها باید حداقل 
چهار مسئله اصلی نخبگان شامل اشتغال شایسته، ادامه تحصیل، اعطای 
حقوق و امتیازات و نیز حل مســئله ســربازی آنها را در قالب یک بسته 
تشــویقی جامع فراهم ساخت تا مانع گریز نخبگان از کشور شود.در ادامه 
جلسه حسین مظفر، نایب رئیس کمیسیون علمی، فرهنگی و اجتماعی، 
با ارائه گزارشــی از پیشــینه بررســی ها در این زمینه و تدوین ایده اولیه 
»سیاســت های کلی نخبگان« در دبیرخانه مجمع، گفت: موضوع تدوین 
سیاســت های کلی نخبگان در پیوست حکم دوره هشتم مجمع به عنوان 
تکلیف مجمع تشخیص بیان شده است و بر این اساس، موضوع در دستور 
کار مجمع قرار گرفته و مأموریت تدوین و بررسی آن به کمیسیون علمی، 
فرهنگی و اجتماعی ابلاغ شــده اســت. وی ادامه داد: کمیسیون نیز ایده 
اولیه را در ۱۲ بند سیاســتی تدوین کرد، اما با توجه به گذشت زمان نیاز 
اســت که این ایده متناسب با شرایط جدید، باز تدوین و ارائه شود. از این 
رو کمیســیون علمی، فرهنگی و اجتماعی دبیرخانه با مشارکت نهادها و 
دستگاه های مرتبط مثل وزارت علوم، بنیاد ملی نخبگان، اداره کل شورای 
عالی ایرانیان خارج از کشور ایده اولیه را در پنج بند سیاستی، برای ارائه به 
کمیسیون اصلی علمی، فرهنگی و اجتماعی مجمع تنظیم کرده است.

در این جلسه مقرر شد آمارهای وضعیت نخبگان از سوی وزارت علوم، 
وزارت امور خارجه، بنیاد ملی نخبگان و شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به کمیسیون علمی، فرهنگی و اجتماعی دبیرخانه مجمع ارائه شود تا 
با تلفیق و تجمیع آنها خلاء و کاستی های گزارش موجود برطرف شود. 
همچنین دســتگاه های مربوط با نگاه به چالش ها و مشکلات موجود، 
راه حل های خود را ارائه کنند تا در بندهای ایده اولیه گنجانده شــود.

وزیر اقتصاد اعلام کرد

اراده جدی دولت برای رفع ناترازی ها
وزیر اقتصاد ضمن تاکید بر 
اقتصادی  مغــز  اراده جدی 
دولــت بر رفــع ناترازی ها و 
اصــلاح ســاختارهای مولد 
ناتــرازی، گفت: ســه اتفاق 
اکنون رخ داده اســت؛ نقش 
سیاسی، امنیتی و اقتصادی 
کشــور با تحولات جهان در 

حال تغییر اســت و باید نســبت به این تغییرات آگاه باشــیم. دوم، منابع ارزی 
مازاد برای توســعه کشور کاهش یافته است و سوم، دسترسی اقتصاد به ارزهای 
جهان روا کم شــده است.به گزارش ایسنا، سید احســان خاندوزی در افتتاحیه 
همایش اقتصاد ایران، اصلاح ســاختارها و رفــع ناترازی ها که با حضور رئیس 
جمهور صبح امروز در سالن اجلاس سران برگزار شد، گزارشی از آخرین اقدامات 
این وزارتخانه در حوزه اصلاح ســاختارها و همچنین برگزاری این همایش ارائه 
کرد.وزیر اقتصاد با یادآوری اینکه اقتصاد ایران از ســده های گذشته تا امروز در 
دوره های زمانی مختلف درگیر ناترازی بوده است، گفت: در دوره پهلوی ناترازی ها 
با وابستگی به درآمد نفتی و کمک کشورهای غربی به ایران پوشش داده می شد، 
در دوره جنگ تحمیلی با الگوی تلفیقی کنترل دولتی و حرکت جهادی پوشش 
داده شــد.وی ادامه داد: از سال ۱۳۹۱ با تحریم های نفتی و بانک مرکزی پرده 
از سیاســت هایی که مولد ناترازی ها بودند برداشته شد و ناترازی ها بیشتر خود 
را نمایــان کرد.خاندوزی با بیان اینکه اصلاح ســاختارها می تواند در الگوها و با 
پیامدهای مختلفــی صورت گیرد، تاکید کرد: تمرکز ما بر انتخاب الگوی بهینه  
در اصلاح ســاختارها و رفع ناترازی هاست که انتخاب الگوی بهینه در شرایطی 
که اقتصاد ما چندین سال تورم را پشت سر گذاشته است، بسیار حساس است.

هفتمین نمایشگاه صنایع بومی پدافند غیرعامل از دوم تا پنجم دی ماه سال جاری در سالن میلاد نمایشگاه های بین المللی 
تهران برگزار می گردد.به گزارش ایسنا، معاونت صنعت، تجارت و صنایع دفاعی سازمان پدافند غیر عامل کشور با همکاری و 
مشــارکت وزارت صنعت، معدن و تجارت و با هدف حمایت از صنایع بومی پدافند غیرعامل، از سال ۱۳۹۳ اقدام به برگزاری 
نمایشگاه صنایع بومی پدافند غیرعامل کشور با بهره گیری از ظرفیت های دفاعی، صنعتی و ملی کرده است.امیر سرتیپ علی 
ملک معاون صنعت، تجارت و صنایع دفاعی سازمان پدافند غیر عامل کشور  در این خصوص اظهار داشت: این نمایشگاه در ابتدا 
با تمرکز بر صنعت بومی پدافند رایانیکی )سایبری( تشکیل و با بهرمندی از تجارب سنوات قبل، صنعت بومی پدافند زیستی 
و صنایع بومی پدافند شیمیایی و پدافند پرتویی به ترتیب در سال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۸ به محورهای نمایشگاه افزوده شد.وی 
با بیان اینکه امسال با حمایت از تمامی حوزه های تخصصی پدافند غیرعامل هفتمین نمایشگاه صنایع بومی پدافند غیرعامل 
دوم تا پنجم دی ماه در سالن میلاد نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود، افزود: هدف از برگزاری نمایشگاه معرفی 
محصولات، خدمات و توانمندی های داخلی کشــور به مسئولین، مدیران و کارشناسان دستگاه های اجرایی و زیرساخت های 
حیاتی، حساس و مهم کشور به منظور مصون سازی، امن سازی، کاهش آسیب پذیری و ارتقای آمادگی زیرساخت ها با استفاده 
از ظرفیت ها و توانمندی های داخلی است.به گفته ملک در این نمایشگاه تمرکز بر توسعه دانش، فناوری و تولید محصولات 
و خدمات توسط شرکت های دانش بنیان و فناور و ارائه دهندگان محصولات و خدمات تخصصی بومی در حوزه های تخصصی 
پدافند غیرعامل نظیر پدافند رایانیکی )سایبری(، پدافند الکترونیک، پدافند زیستی، پدافند شیمیایی، پدافند پرتوی، پدافند 
کالبدی، پدافند فضایی، پدافند مردم محور و پدافند اقلیم در شرایط تحریم همه جانبه و جنگ نابرابر اقتصادی است.گفتنی 
است در بند ۱۰ سیاست های کلی نظام در باب پدافند غیرعامل ابلاغی مقام معظم رهبری نیز بر حمایت لازم از توسعه فناوری 
و صنایع مرتبط مورد نیاز کشور در پدافند غیرعامل با تأکید بر طراحی و تولید داخلی تاکید شده است، از اینرو بومی سازی، 
داخلی سازی و خودکفایی در محصولات و صنایع مختلف و توسعه دانش و فناوری های بومی، آینده پژوهی، تحقیق و توسعه و 

استفاده از ظرفیت های دانش بنیان روزآمد، بومی پدافند غیرعامل صنعتی کشور از راهبردهای اساسی سازمان پدافند غیرعامل 
کشور است.علاقه مندان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به تارنمای نمایشگاه به نشانی https://cdex.ir/ مراجعه کنند.

رئیسی با اشاره به اعلام مجدد خبر تخلف در واردات چای

انتظار مردم از بازخوانی خبری بعد از ۹ ماه، شنیدن گزارش از اقدامات است
رئیس جمهــور گفــت: دولت باید ســه نقــش هدایتگری، 
حمایتگری و نظارت فعال داشــته باشــد و اگر کار به بخش 
خصوصی واگذار شد، دولت از نقش تصدی گری به نظارتی و 
توانمندســازی بخش خصوصی تبدیل می شــود.به گزارش 
ایسنا، سید ابراهیم رئیســی صبح امروز؛ دوشنبه در مراسم 
افتتــاح همایش اقتصاد ایران اظهار کــرد: نظرات علمی که 
دارای اتقان بوده و چراغ راه مجری اســت بسیار به مجریان 
کمک می کنــد. روش های اجرایی سیاســت های مصوب و 
ابلاغی نظام و قانون مصوب مجلس راه را هموار می کند.مهم، 
اجرای عدالت اقتصادی اســت چه ارسطویی و چه علوی وی 
ادامه داد: آن چه اهمیت دارد این اســت که عدالت اقتصادی 
چه تعریف قدیمی ارسطویی چه تعریفی که امام علی)ع( دارد 
را اجرا کنیم. همه باید برای عدالت در توزیع ثروت و عدالت 
اقتصادی تلاش کنیــم. رهبری فرمودند توســعه ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت اما باید با عدالت همراه باشــد. برخی 
جوامع توســعه یافته هســتند اما از عدالت در آن جا خبری 
نیســت.  ما توسعه همراه با عدالت می خواهیم. معیاری مثل 
آمایش ســرزمینی در نظر بگیریم و عدالت را براســاس این 
معیار اجرا کنیم. آمایش سرزمینی یکی از معیارهای اجرای 
عدالت اقتصادی است.مردم پایه بودن اقتصاد موضوع مهمی 
است وی با بیان این که »هرجا دولت خودش وارد شود و مردم 
را به حساب نیاورد، مشکل ایجاد می شود«، افزود: مردم پایه 
بودن اقتصاد موضوع مهمی است. از بخش خصوصی  و مردم 
در بخش اقتصاد باید حمایت شود. در همه برنامه های توسعه 
آمده که دولت متصدی نباشد؛ بلکه ناظر باشد. دولت باید سه 
نقش هدایتگری، حمایتگری و نظارت فعال داشته باشد و اگر 
کار به بخش خصوصی واگذار شد، دولت از نقش تصدی گری 
به نظارتی و توانمندسازی بخش خصوصی تبدیل می شود. 
کار رها نمی شود؛ بلکه باید از بخش خصوصی حمایت کرد، 
سیاســت اصلل ۴۴ همچنان پابرجاست و باید اجرا شود. اگر 
این سیاست در برخی موارد درست اجرا نشده، به دلیل اشتباه 
بودن این سیاست نیست.برای حل مشکلات اقتصادی منتظر 
دولت ومجلس بعدی نمی مانیم رئیس جمهور تصریح کرد: ما 
با مشکلات اقتصادی مواجه هستیم؛ باید مشکل اقتصادی را 
و راه حل آن را شناخت و با تصمیم راه حل ها را اجرایی کرد. 
راه حل دولت این است که برای مشکلات چاره کرد نه این که 
بگوییم دولت و مجلس بعدی چاره جویی کند. دانشگاه های 
ما و اساتید باید مشــکلات را بشناسند. نظام مسائل را باید 
شناخت و دنبال حل مســائل بود. دولت مصمم به حل این 
مســائل است و نگاه ما در پروژه های نیمه تمام هم این است 
که باید کار تمام شــود، به نام هرکسی می خواهد تمام شود. 
بگذارید کار تمام شود و مسائل حاشیه ای نباید ما را از انجام 
کارها باز دارد. ما قادر به حل این مشکلات هستیم. در کشور 
۱۰۱ هزار عضو هیات علمی داریم. این ســرمایه عظیمی در 
کشــور اســت و کارهای بزرگی می تواند برای رفع مشکلات 
انجام دهد. حتما دستگاه های اداری ما، دولت و مجلس باید از 
نظرات علمی صاحب نظران استفاده کنند.دولت هم اصلاحات 
ســاختاری و هم اصلاحات رفتــاری را پیگیری می کند وی 
گفت: هم در اصلاح ساختارها و هم در اصلاح رفتارها تلاش 
می کنیــم. برخی مشــکلات مربوط به ســاختارها و برخی 
اشــکالات مربوط به رفتارهاست که هر دو باید اصلاح شود. 
دولت مصمم اســت که هم اصلاحات ســاختاری کند و هم 
اصلاحات رفتاری را پیگیری می کند تا به پیشــرفت کشور، 
رشد اقتصادی و عدالت اقتصادی منجر شود. انتظار مردم این 
است که بعد از ۹ ماه اتفاقی بیفتد وی با بیان این که »دولت 
در زمینه  اقتصادی کارنامه و برای آینده برنامه دارد و کمک 
فعالان اقتصادی و اســاتید و صاحب نظران به تسهیل امور 
کمک می کند« ادامه داد: این نشســت علمی و اســاتید و 
فعالان اقتصادی در جهت رشــد اقتصادی بسیار موثر است. 

برنامه دولت ادامه هوشمندســازی و از بین بردن زمینه های 
فساد اســت. رهبری زمانی فرمودند دزد دزد گفتن مشکل 
فساد  را حل نمی کند بلکه وقتی مشکل حل می شود که دزد 
به محکمه سپرده شده و کیفر شود. وقتی مشکل حل می شود 
که ساختار فسادزا اصلاح شود. قضیه اخیر را دولت ۹ ماه قبل 
کشــف و گزارش کرد. ۴ میزگرد در رسانه ملی برای تشریح 
ابعاد این قضیه برگزار شد. خبرش هم اعلام شد. انتظار مردم 
این اســت که بعد از ۹ ماه اتفاقی بیفتد نسبت به این موارد 
امیدبخشــی که به آن ها گفته شده اســت. انتظار مردم در 
بازخوانی این خبر و دو مرتبه اعلام شــدن آن، این است که 
اتفاقی رخ داده باشد. در سال اول دولت این موضوع کشف و 
اعلام شــد و باید اقدامش گزارش شود و انتظار مردم همین 
اســت کــه اقدامات انجام شــده برای مقابله با فســاد مثل 
شفاف سازی، اصلاح ساختارها، اعلام ابربدهکاران بانکی ، اصلا 
ح ترازنامه شــرکت ها  به مردم گفته شود. تلاش داریم کار را 
بدون کســری بودجه پیش ببریم  رئیسی با اشاره به این که 
»در ســال اول دولت تلاش کردیم ۴۸۰ هزار میلیارد کسری 
بودجه را با ایجاد درآمد حل کنیم«، گفت: در ســال ۱۴۰۱ 
تلاش شد تعقیری آنچنان میان مصارف و منابع نباشد و این 
کار شد. در ســال ۱۴۰۲ تلاش ما این است که کار را بدون 
کســری بودجه پیش ببریم  چون یکی از دلایل اصلی تورم، 
کســری بودجه اســت. به مجلس هم تاکیــد کردیم که در 
تصویب قوانین به گونه ای عمل شود که کسری بودجه ایجاد 
نشود. دولت را قبول ندارید هم نظرتان را بگویید شاید جایی 
کارگشا باشد وی با اشاره به جلسات خود با اساتید اقتصادی، 
گفت: من جلســات مختلفی در این زمینه با اساتید مختلف 
برگزرا می کنم. کســی اگر دولت را قبول ندارد هم نظرش را 
بگوید شاید نظرش جایی کارگشا باشد. سخنان قابل ارائه باید 
شــنیده شود. به همکارانم همیشــه توصیه می کنم سخنان 
نخبگان و منتقدان را بشنوید شاید دیدگاه آن ها راهگشا باشد. 
وی همچنین با اشاره به این که »رشد نقدینگی کنترل شد و 
به ۲۶ درصد رســیده است« ، گفت: هدف گذاری ما تا پایان 
سال دستیابی به ۲۵ درصد است. دولت موفق به کنترل رشد 
نقدینگی شده است. البته به شما بگویم  اقتصاددانان معتقدند 
خیلی نباید نگران رشــد نقدینگی بود؛ زیرا اگر نقدینگی به 
سمت تولید رفت نگران کننده نیست ولی  اگر به سمت تولید 
نرفت مانند سیل بنیان کن شده و هر جا برود، خراب می کند. 

خیلی معتقدند که باید نگران رشــد نقدینگی بدون ثمره در 
تولید بود. دولت باید در این جهت تلاش کند که نقدینگی به 
ســمت تولید برود. ۶ هزار و ۴۰۰ کارخانه و کارگاه تولیدی 
تعطیل و نیمه تعطیل، فعال شده است  رئیس جمهور با انتقاد 
از ناترازی حســاب بانک ها یا اضافه برداشت از بانک مرکزی، 
گفت: این کار باید کنترل شــود. تــلاش بانک مرکزی هم 
کنترل موسساتی است که باید انضباط مالی داشته باشند و 
اضافه برداشــت نکنند. موسساتی که انضباط مالی نداشته یا 
اضافه برداشــت دشته باشــند، موجب تورم می شوند. دولت 
تلاش کرده است که علل ایجاد تورم را کنترل و مدیریت کند. 
بانک مرکزی، بانک ها و موسســات مالی برای ایجاد انضباط 
مالی تلاش کنند.وی افزود: دولت مصمم است رشد تولید را 
فعال کند. ۶ هزار و ۴۰۰ کارخانه و کارگاه تولیدی تعطیل و 
نیمه تعطیل، فعال شده است. اولویت ما کارگاه های تولیدی 
است که به هر دلیل حقوقی یا مالی تولید آن دچار وقفه شده 
اســت. وی همچنین با بیان این که »در آغاز به کار دولت ۲۲ 
هزار مگاوات کسری انرژی داشتیم که ۸ هزار مگاوات تولید 
شــد«، افزود: برنامه ریزی شــد که در برق و گاز پرمصرف ها 
جریمه  و کم مصرف ها تشویق شوند که کار خوبی بود که در 
کنار مدیریــت تولید، مدیریت مصرف هم ایجاد کردیم. باید 
بهینه سازی را به درستی اجرا کنیم. بهینه سازی فعالیتی که 
باید داشته باشد ندارد، در برنامه هفتم توسعه برای بهینه سازی 
واقعی برنامه دیده شــده اســت. مدیریت مصرف هم باید به 
خوبی اجرا شود.رئیسی در ادامه با اشاره به این که» ۱۴ راهکار 
برای حل مشکل  ناترازی های صندوق بازنشستگی بررسی 
شد« ادامه داد: در قانون برنامه هفتم هم این موضوع دیده شد 
و باید تصویب و ابلاغ شود تا بتوانیم این مشکل را حل کنیم 
که اگر حل نشود، مشکلات زیادی بعد از این ایجاد می کند.

وی یادآور شد: وزیر اقتصاد گزارش داده که در هوشمندسازی 
توزیــع یارانه نان ۳۰ هزار میلیارد تومان صرفه جویی و جلو 
قاچاق آرد گرفته شده است. اگر این موارد با برنامه ریزی ادامه 
یابــد در انظباط مالی تاثیر جدی خواهد داشــت.وی افزود: 
ارتباطات خارجی و سیاست همسایگی و ارتباط با کشورهای 
مسلمان و همسو یا هر کشــوری که بخواهد با ایران ارتباط  
عادلانه و براســاس منافع دو کشورداشته باشد، دنبال شده 
است و همیشه اعلام کرده ایم که سیاست خارجی ایران راه را 
برای رفع برخی ناترازی ها باز کرده اســت.قرار نیست مالیات 

اضافه از مردم گرفته شــود رئیس جمهور تاکید کرد: اصلاح 
نظام بانکی در کشور ضرورت دارد و بنگاه داری برای بانک ها 
یا منجمدســازی اموال و عدم فروش بــه موقع دارایی های 
بانک ها مضر اســت؛ زیرا این منابع باید به سمت تولید برود. 
انتشار ترازنامه مالی شرکت ها کار خوبی در جهت شفاف سازی 
و انضباط مالی بود. پیگیری فرار مالیاتی کار خوبی بود. قرار 
نیســت مالیات اضافه از مردم گرفته شود بلکه از کسانی که 
تاکنون مالیات نمی دادند، مالیات گرفته می شــود. معرفی 
ابربدهکاران بانکی در جهت شفاف سازی کار مهمی بود. آن ها 
هیــچ وقت  خــود را مخاطــب پرداخت بدهی بــه بانک ها 
نمی دانســتند. آن ها باید تسهیلاتی که گرفته اند را پرداخت 
کنند.وی همچنین گفت: اجرای حســاب واحد خزانه برای 
انظباط مالی در دولت اجرا شده است  در سطح سخن نیست.  
ما قرار اســت در دولت با فعل ماضی ســخن بگوییم نه فعل 
مضارع  و کارهای انجام شده را گزارش می هیم و اقداماتی که 
باید انجام دهیم.روســای بانک ها کار صــادرات و واردات را 
تسهیل کنند وی با بیان این که »حمایت از تولید و کسب و 
کارهای خرد و متوســط توسط بانک ها بسیار اهمیت دارد تا 
مشکل اشتغال کشور را حل کند«، اظهار کرد: فرایند کار در 
گمرک، بنادر، بانک ها و مالیات گیری ســالم و بدون شــائبه 
باشــد. تسهیل این امور خواسته فعالان اقتصادی است. برای 
بازرگان اهمیت دارد کالایش را زود ترخیص کند. از روسای 
بانک ها می خواهم کار صادرات و واردات را تســهیل کنند. 
ســپردن کار به فلان معاون یا کارشــناس مشــکل را حل 
نمی کند. مگر نظر دو کارشناس با هم یکی است؟ به نظرات 
کارشناسی احترام می گذاریم؛ زیرا نظر کارشناسی بسیار مهم 
است اما کسانی که درباره دموکراسی صحبت کرده اند گفته اند 
دوقلو دموکراســی و بوروکراسی ایجاد شــده و درگیر حل 
بوروکراســی هســتند. شــما راهکار پیدا کنید که هم کار، 
کارشناسی باشد و هم پروژه ها متوقف نشود. رئیسی با اشاره 
به موفقیت های دولت در حوزه سیاســت خارجی با تکیه بر 
رویکــرد چندجانبه گرایی و دیپلماســی فعــال از فعالان و 
دســتگاه های اقتصادی خواســت از ظرفیت های ایجاد شده 
مانند پیمان شانگهای، گروه بریکس، اتحادیه اوراسیا و دیگر 

پیمان های اقتصادی بین المللی استفاده حداکثری نمایند.
وی همچنین توجه ویژه به اقتصاد دریا محور را مورد تأکید 
قــرار داد و از وزارت امــور اقتصاد و دارایی خواســت تمام 
تــلاش خود را در حمایت از ســرمایه گذاری داخلی و جذب 
ســرمایه گذاری خارجی انجام دهد. وی  بــر ضرورت فعال 
نمودن مولدســازی با کمک و مشارکت بخش های مسئول 
بویژه ســازمان خصوصی ســازی تأکید کرد و اظهار داشت: 
برخی تصور کردند دولت در این زمینه به دنبال قانون گذاری 
جدید اســت در حالی که قانون مولدسازی دارایی های دولت 
مصوبه مجلس شورای اسلامی بوده که در برنامه های چهارم، 
پنجم و ششــم و همچنین بودجه های سنواتی به آن تصریح 
شــده بود و این دولت صرفاً روشــی برای اجرای این قانون 
ایجاد کرد. رئیس جمهور برگزاری چنین همایش هایی با هدف 
ایجاد همفکری و هم افزایی صاحبنظران و اندیشمندان را در 
گره گشــایی از مشکلات کشور مؤثر دانست و گفت: دولت از 
نظرات و انتقادات سازنده همه صاحبان نظر و اندیشه استقبال 
می کند. وی همچنین ضمن گرامیداشت یاد شهدای جنایات 
رژیم غاصب صهیونیستی در غزه با بیان اینکه امروز نقاب از 
چهره نفاق افتاده و همه ملت های دنیا دریافته اند که آمریکا 
عامل اصلی جنایت در غزه و مرکز شرارت در دنیاست، تصریح 
کرد: مــا یقین داریم خدای متعال به برکت خون شــهدای 
مظلــوم غزه هم پایان رژیم رقم خواهد زد و هم چهره واقعی 
مســتکبران عالم بویژه آمریکا را بیش از پیش در دنیا رسوا 

خواهد کرد.

با شــروع روزهای ســرد و آلودگی هوا، باز هم انگشت اتهام به ســمت نیروگاه ها به ویژه نیروگاه منتظرقائم کرج نشانه رفت، نیروگاهی که گفته شد امسال حتی یک 
قطره سوخت مازوت در آن استفاده نشده و طبق وعده مسوولان، تا پایان امسال نیز هیچ سوخت مایعی در آنجا سوزانده نمی شود.به گزارش ایسنا، نیروگاه منتظرقائم 
نیروگاهی قدیمی و با قدمتی بیش از ۵۰ سال است، هرچند که این نیروگاه قابلیت سوزاندن مازوت دارد اما تا کنون سوخت مازوت وارد تجهیزات این نیروگاه نشده 
است. آنطور که گرشاسب جمشیدنژاد - مدیرعامل نیروگاه منتظرقائم به ایسنا گفته است، این نیروگاه یکی از نیروگاه های مهم کشور است که ظرفیت تولیدی ۱۶۵۰ 
مگاوات برق را دارد و این میزان برق برای روشــنایی ۹ میلیون نفر کافی اســت و حدود ۲۰ درصد از نیاز برق استان های تهران و البرز و سه درصد کل برق کشور در 

این نیروگاه تامین می شود.

همزمان با سالگرد تاسیس قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(، سردار سلامی از پروژه تحقیقاتی پردیس فناوری قرارگاه 
بازدید کرد.به گزارش ایســنا به نقل از سپاه نیوز؛ همزمان با سالگرد تأسیس قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( سردار 
سرلشکر پاسدار حسن سلامی فرمانده کل سپاه امروز ) دوشنبه( با حضور در پروژه تحقیقاتی پردیس فناوری که توسط 
نیروهای متخصص و توانمند هلدینگ تخصصی راه و شهرســازی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( اجرا می شود، به 
صورت میدانی از بخش های مختلف بازدید و در جریان روند اجرا و پیشرفت این پروژه قرار گرفت.قابل ذکر است، پروژه 

تونل پردیس فناوری زیرزمینی به عنوان پروژه ای تحقیقاتی است که در پارک فناوری دانشگاه امام حسین )ع( اجرا شده است.  از اهداف پروژه می توان به موارد ذیل 
اشاره کرد : بهره گیری از طرح جهت انجام امور تحقیقاتی     -بررسی و شبیه سازی تونل های دفاعی در برابر تهدیدات و مدیریت بحران - طرح و ساخت سیستم 
های حفاظتی و ایمنی تونلها - آزمایش تجهیزات و ماشــین آلات تولیدی و اختراعی داخلی و خارجی - تســت، کنترل و ارزیابی مواد، مصالح و فرایندهای نوین در 
زمینه تامین نگهداری موقت و دائم - بررسی و تحقیق روشهای مقابله با شرایط ناشی از آتش سوزی در فضاهای زیرزمینی - روشهای مقابله با اثرات انفجار در داخل 
فضاهای زیرزمین - روش های حفاری و آتشباری کنترل شده - احداث تونل تحقیقاتی به عنوان نمونه ای برگزیده از تونل های احداث شده - طرح و ساخت سیستم 

های حفاظتی- ایمنی تونلها

مدیرعامل نیروگاه تاکید کرد

نیروگاه منتظرقائم حتی یک قطره مازوت  
نمی سوزاند

بازدید فرمانده کل سپاه از پروژه تحقیقاتی پردیس فناوری

هفتمین نمایشگاه صنایع بومی پدافند غیرعامل برگزار می شود
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گزیده خبر لزوم رفع موانع توسعه تجدیدپذیرها در شرایط ناترازی برق و گاز

معاون وزیر عنوان کرد:

لزوم تکمیل زنجیره ارزش صنعت نفت

عضــو هیات مدیره انجمــن انرژی های تجدیدپذیر ایران با اشــاره به 
دستور معاون اول رییس جمهوری مبنی بر برطرف کردن موانع توسعه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر، گفت: مهم ترین موانــع، عملکرد جزیره ای 
بخش های مختلف دولت و تاثیرپذیری شــرایط این صنعت از شرایط 
کلی اقتصاد کشور و صنعت برق است.به گزارش ایسنا، امیر طالبی امروز 
در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در حال حاضر کشور در شرایط ناترازی 
بــرق و گاز قرار دارد، بنابراین یکــی از رویکردهای اصلی در مصوبات 
مجلس شــورای اسلامی، شورای اقتصاد و شورای عالی انرژی توجه به 
توسعه تجدیدپذیرهاست، اظهار کرد: تصویب احداث ۱۱ هزار و ۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه بادی و خورشیدی و یا شکل گیری سازمان بهینه سازی 
مصرف انرژی )به عنوان معاونتی مســتقل در ریاســت جمهوری( در 
لایحه برنامه توسعه هفتم نشــان دهنده این رویکرد است.عضو هیات 
مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران، با بیان این که این مصوبات 
در گیر و دار مشــکلات اداری، ناهماهنگی میان دستگاه های مختلف 
و بخشی نگری میان وزارت خانه ها و ســازمان ها عقیم می ماند، گفت: 
برای توضیح تاثیر عملکرد جزیره ای دولت، ذکر چند مثال روشن کننده 
خواهد بود، پس از تصویب مصوبه شــورای اقتصاد برای احداث ۴۵۰۰ 
مگاوات نیــروگاه  خورشــیدی، وزارت صمت ابلاغیه خــود در مورد 
محدودیت های ثبت سفارش را ابلاغ کرده است.طالبی افزود: بر اساس 
این مصوبه، برای تجهیزاتی که جزو ماشین آلات خط تولید قرار ندارند 
که از نظر وزارت صمت پنل و اینورتر خورشــیدی جزو ماشــین آلات 
خط تولید نیست، محدویت های گسترده ای برای ثبت سفارش اعمال 
شده است که عملا توســعه حتی ۱۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی را 
هم غیر ممکن می ســازد.وی با توجه به اینکــه همزمان گروه کالایی 
پنل و اینورتر خورشــیدی هم به گروه ۲۳ رفته است که عملًا فرآیند 
تخصیص ارز را دشــوار کرده است، اظهار کرد: سوال اینجاست که چرا 
نگاه به صنعت تجدیدپذیر در چنین سطح کلانی دارای تناقض است؟ 
آیا نماینده وزارت صمت در جلســات کارگروه رفع موانع تجدیدپذیر 
حضور ندارد؟عضو هیات مدیــره انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران، 
مثال دیگر را در مورد پرداخت صورت وضعیت های تولیدکنندگان برق 
تجدیدپذیر دانست و افزود: همان گونه که ذکر شد، در مصوبات شورای 
اقتصاد که اتفاقاً دبیرخانه آن در ســازمان برنامــه و بودجه قرار دارد، 
احداث ۸۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی به تصویب رسیده است، اما 
در همین ســازمان و در بخش تلفیق، پرداخت مطالبات نیروگاه های 
تجدیدپذیر در هزار توی فرآیند تخصیص به نتیجه نمی رسد به گونه ای 
که تولیدکنندگان برق تجدیدپذیر در ســال ۱۴۰۱ تنها ۴۰ درصد از 
صــورت وضعیت های خود را دریافــت کرده اند.طالبی درباره اینکه آیا 
انجمن انرژی های تجدیدپذیر راهکارهایی برای برطرف شدن هر یک 

از موانع مورد نظر دارد؟ گفت: چنانچه قرار است در صنعت تجدیدپذیر 
کشور تحولی رخ دهد، باید میان تمامی ذینفعان هماهنگی ایجاد شود. 
در غیــر این صورت، تمامی مصوبات در پیــچ و خم های اداری و عدم 
هماهنگی میان وزارت خانه ها و سازمان ها تبدیل به کاغذ پاره می شوند. 
وی برگزاری نشست هایی که با همت معاون اول رئیس جمهور با عنوان 
بررســی طرح های آب و انرژی برگزار می شود را بسیار ضروری خواند 
و گفت: به نظر می رســد لازم است که بخش اعظم زمان این جلسات 
صرف ایجاد هماهنگی میان وزارتخانه ها و هم راســتا کردن اهداف آنها 
باشــد. عضو هیات مدیره انجمن انرژی های تجدید پذیر ایران، با بیان 
اینکه تاکنون چند تصمیم راهگشــا و اســتراتژیک در نشست بررسی 
طرح های آب و برق با حضور معاون اول رئیس جمهور گرفته شده است، 
گفت: از جمله این تصمیمات می توان به احداث ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
خورشیدی به منظور رفع ناترازی سوخت و برق و نیز ایجاد فضایی به 
منظور ورود صندوق توسعه ملی به تامین مالی طرح های تجدیدپذیر 
اشــاره کرد. طالبی با توجه به اینکه یکی از مشکلات اصلی که سبب 
عدم توسعه صنعت تجدیدپذیر شده است، دشواری تامین مالی طرح ها 
ناشی از شــرایط عمومی صنعت و فضای سرمایه گذاری کشور است، 

اظهار کــرد: فراهم کردن فضای ورود صندوق توســعه ملی یک گام 
اساسی در حل این مشکل است، اما در این مورد هم شبیه بقیه موارد 
لازم به هماهنگی های بیشتر است. به عنوان مثال همچنان بانک های 
عامل درخواست وثایق ســنگین خارج از طرح از سرمایه گذاران دارند 
که عملًا استفاده از منابع صندوق را اگر نه غیر ممکن که بسیار دشوار 
می ســازد. وی اضافه کرد: از طرف دیگر از آن جایی که پرداخت ها به 
ســرمایه گذاران در صنعت برق به صورت ریالی است، همچنان تکلیف 
پرداخت اقساط صندوق توسعه ملی پس از احداث نیروگاه ها مشخص 
نیست، لذا لازم اســت بانک مرکزی مکلف به تبدیل ریال به ارز برای 
ســرمایه گذاران شــود؛ در غیر این صورت امکان استفاده از تسهیلات 
صندوق وجود ندارد. عضو هیات مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
ایران، در بخش دیگری از سخنان خود همکاری وزارتخانه های نیرو و 
جهاد کشــاورزی و سازمان محیط زیست برای تسهیل احداث ۴۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را بســیار ضروری دانست و گفت: در حال 
حاضــر فرآیند تملک و اجاره زمین های منابع ملی بســیار پیچیده و 
طولانی اســت و در بیشــتر موارد به خصوص برای سایت های وسیع 
بین ۹ ماه تا ۱ ســال به طول می انجامد. در این مورد نیاز به همکاری 

وزارت جهاد کشاورزی است تا این زمان به حداقل ممکن کاهش یابد. 
به گفته طالبی طبیعتاً وقتی که قرار اســت نیروگاه ظرف مدت ۶ ماه 
به بهره برداری برسد، چنین بازه طولانی برای اخذ مجوزات زمین غیر 
منطقی است، از طرف دیگر، بر اساس آئین نامه اجرایی ماده ۱۲ قانون 
رفع موانع تولید، باید توسط سازمان برنامه و بودجه برای سرمایه گذاران 
نیروگاهی ضمانت نامه پرداخت صادر شود. صدور این ضمانت نامه، تاثیر 
به سزایی در ایجاد اعتماد میان سرمایه گذاران و تامین کنندگان مالی 
و در نتیجه کاهش ریسک های ســرمایه گذاری دارد و در بحث وثایق 
مــورد نیاز بانک های عامــل نیز کمک کننده خواهد بــود. وی اظهار 
کرد: فقط این ســه ارگان دولتی ذی نفع نیستند و نیاز به همکاری و 
هماهنگی میان وزات خانه های جهاد کشاورزی )در بحث مجوز زمین(، 
صمت)در بحث ثبت سفارش(، وزارت امور اقتصادی و دارایی )در بحث 
گمــرکات و مالیات بر ارزش افزوده(، بانک مرکزی )در بحث تخصیص 
ارز هم برای دوره احداث و هم دوره بازپرداخت تســهیلات( و سازمان 
برنامه و بودجه )در بحث صدور ضمانت نامه پرداخت و تخصیص منابع 
مالی کافی در بودجه های ســنواتی برای پرداخت صورت وضعیت های 
تولیدکنندگان( است. عضو هیات مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
ایران، در خصوص اینکه انجمــن انرژی های تجدیدپذیر برای برطرف 
کردن موانع پیش روی احداث و توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر تاکنون 
چه کرده است؟ گفت: انجمن انرژی های تجدیدپذیر تلاش کرده است 
که مشــکلات و موانع را از طریق برگزاری جلســات با سرمایه گذاران 
بخش خصوصی احصاء کند و در مرحله بعد پیشنهادات خود و اعضا را 
برای حل مشکلات جمع بندی کند و به مراکز ذیربط ارجاع دهد. طالبی 
ادامه داد: به عنوان مثال در زمینه تامین مالی، استفاده از ظرفیت های 
فاینانس خارجی، تســهیل وثایق برای ســرمایه گذران و پیش  فروش 
ســوخت صرفه جویی شــده نیروگاه های تجدیدپذیر به منظور تامین 
مالی پروژه ها، مذاکرات متعددی بــا وزارت نیرو و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی صورت گرفته است که خوشبختانه موارد مهمی از این 
 )Sovereign Guarantee( درخواســت ها مانند صدور ضمانت نامه دولتی
بــرای بخش خصوصی در طرح تامین مالی که توســط مجلس تهیه 
و برای شــورای نگهبان ارسال شده، گنجانده شده است. همچنین در 
بحث دریافت حواله سوخت صرفه جویی شده برای پرداخت مطالبات 
تولیدکنندگان نیز پیگیری های موثری صورت گرفته است که امیدواریم 
برای دومین بار این حواله ها برای سرمایه گذاران صادر شود. وی یکی از 
راه حل های اساسی برای برطرف شدن چالش های صنعت تجدیدپذیر 
را برگزاری جلســات میان تمامی ذی نفعان با حضور نمایندگان بخش 
خصوصی نظیر انجمن انرژی های تجدید پذیر و مهم تر از آن پیگیری 

مصوبات جلسات اعلام کرد.

ایســنا/مرکزی معاون وزیر نفــت در امور مهندس، 
پژوهشــی و فناوری گفت: در تلاشــیم که زنجیره 
ارزش صنعت نفت تا پایان در کشــور تکمیل شود.

وحیدرضا زیدی فــرد ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ در همایش 
ســالانه پژوهش و فناوری شــرکت پالایشگاه نفت 
امام خمینی)ره( شــازند با بیان اینکه شاهدیم که 
میزان وابستگی به تجهیزات و صنایع خارج از کشور 
به حداقل رســیده و تا پایان دولت سیزدهم کمتر 
هم خواهد شــد، اظهار کرد: یکی از تکالیف ابلاغی 
از سوی رییس جمهوری به وزیر نفت، بومی سازی 
صنعت نفت و رهایی از وابستگی بوده و وزیر نفت نیز 
تاکیداتی فراوانی در این راســتا دارد.وی با اشاره به 
تاکیدات رهبر معظم انقلاب بر توسعه صنایع نفتی، 
افزود: برای دومین سال متوالی، وزارت نفت، عنوان 
بهترین وزارتخانه در امــر حمایت از تولیدات اول و 
شــرکت های دانش بنیان را کسب کرد، همچنین 
با وزارت علوم نیز تعاملاتی برقرار شده است و شاید 
در هیــچ دوره ای صنعت نفت و وزارت علوم چنین 
ارتباط نزدیکی نداشته اســت، اما در این دوره این 
تعامل شکل گرفته و مسائل و مشکلاتی که دانشگاه 
توان رفع آن را دارد، در میان گذاشــته می شود که 

خوشبختانه تا امروز نتایج خوبی به دست آمده است.
وی اضافه کرد: امروز با دانشــگاه های کشــور چند 
میلیون دلار قــرارداد منعقد شــده تا صنعت نفت 
فناور شــود و ارتقا یابد.معاون وزیر نفت افزود: تولید 
کاتالیست در پالایشگاه شــازند، حاصل تعامل بین 
پژوهشــکده وزارت نفت و شرکت های دانش بنیان 
اســت و پروژه تولید کوک سوزنی یکی از بزرگترین 
پروژه های پژوهشــی کشور اســت که اگر به انجام 
برســد، ارزش افزوده فوق العاده بالایی برای صنعت 
نفت حاصل می شــود و تلاش داریم که این زنجیره 
ارزش صنعت نفت را تا انتها تکمیل کنیم و رفاه مردم 
افزایش یابد. قطعا افزایش GDP جز با تعامل صنعت، 
دانشگاه و نخبگان و پژوهشگران حاصل نمی شود.به 
گزارش ایســنا، در این آیین مجید رجبی مدیرعامل 
پالایشگاه نفت امام خمینی )ره( شازند نیز بیان کرد: 
ارتباط بین صنعت و دانشــگاه یک ضرورت است و 
اگر دانشــگاهیان و جامعه پژوهشی و علمی در کنار 
صنعت نباشــند، قطعا صنعت پایــدار نخواهد بود، 
فقط باید مســیر این ارتباط هموار شود.وی تصریح 
کرد: گروه خودکفایی و تولید داخل در ســال های 
گذشته در این شــرکت راه اندازی شــد و هرساله 

عملکرد این گروه پخته تر شد و نتایج خوبی حاصل 
شــد و در مسیر حرکت به سمت قله هستیم.رجبی 
با اشــاره به تعاملات این مجموعه با مجموعه های 
دانشگاهی در کشور گفت: تولید دو کاتالیست واحد 
RFCC و RCD با کمک شــرکت های دانش بنیان و 
گروه های نخبه و دانشگاهی انجام شد و با همکاری 
گروه های پژوهشــی بیش از ۱۴ هزار قلم از مصارف 
پالایشگاه بومی سازی شده است، ریسک های بزرگی 
را پذیرفتیم تا از قطعات داخلی اســتفاده کنیم ولی 
خوشبختانه نتایج خوبی را اخذ کرده ایم.وی با بیان 
اینکه سال ۱۳۷۴ بالغ بر ۹۰ درصد قطعات از خارج 
از کشور وارد می شد، افزود: امروز ورق برگشته است 
و بیش از ۹۰ درصد قطعات و مواد شیمیایی از داخل 
کشور تامین می شود و این امر حاصل تلاش نخبگان 
و پژوهشگران داخلی اســت و به واسطه مهندسین 
داخلی اتفاقات بزرگ و مثبتی در شرکت رقم خورده 
است.رجبی تاکید کرد: پژوهش یک کار زمانبر، تیمی 
و گسترده است، تولید کاتالیست RFCC بالغ بر سه 
ســال زمان برد و قطعا با تعامل صنعت و دانشگاه و 
پژوهش و اعتماد متقابل می توان اتفاقات بزرگی را 

رقم زد.

شاخص کل بازار سرمایه امروز ۱۴۸۷ واحد رشد کرد و به عدد دو میلیون و ۱۶۲ هزار واحد رسید.
به گزارش ایســنا، بورس اوراق بهادار تهران در دو روز گذشــته نوســان اندک افزایشی را پشت سر 
گذاشت. دیروز شاخص کل ۱۱۲ واحد و امروز ۱۴۸۷ واحد رشد کرد و به رقم دو میلیون و ۱۶۲ هزار 
و ۵۶۱ واحد رسید.شــاخص کل هم وزن هم با ۳۶۷۸ واحد در رقم ۷۵۰ هزار و ۱۲۵ واحد ایستاد.

امــروز تعداد ۴۱۴ هزار و ۳۲۶ معامله به ارزش بیــش از ۵۵۰۵ میلیارد تومان در بازار بورس انجام 
شد.فارس، حکشتی، شبندر، وبملت، شتران از نمادهای تاثیرگذار و همچنین ثبهساز، شستا، ثفارس، 
خگســتر و سشاهد از نمادهای پرتراکنش امروز بازار بورس بودند.فرابورس ایران نیز امروز ۴۲ واحد 
افزایش یافت و شاخص کل آن به ۲۶ هزار و ۳۳۶ واحد رسید.تعداد معاملات فرابورس ۲۶۳ هزار و 
۱۶۹ فقره بود.آریا، هرمز، وسپهر، فصبا بیشترین تاثیر را بر شاخص بورس داشتند. همچنین کرمان، 

فصبا و کمرجان نیز از نمادهای پرتراکنش بودند.

رئیس کل بانک مرکزی ایران و وزیر دارایی عمان در رایزنی با یکدیگر، با اشاره به رشد ۴۱ درصدی حجم مبادلات 
تجاری در ســال جاری میان دو کشــور، بر ضرورت افزایش همکاری ها به منظور تسهیل مناسبات اقتصادی و 
همچنین توســعه مبادلات تجاری میان ایران و عمان تاکید کردند.به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین علاوه بر 
گفت وگو با رییس بانک مرکزی عمان، در دیدار با ســلطان الحبســی - وزیر دارایی عمان - نیز توسعه و ارتقای 
تعاملات پولی، مالی، بانکی و همچنین تقویت و افزایش مناسبات و مبادلات تجاری و اقتصادی میان ایران و عمان 
را با توجه به روابط خوب دوجانبه مهم و رو به رشد توصیف کرد و گفت: از همه ابزارها برای افزایش همکاری های 

پولی و بانکی میان ایران و عمان استفاده می کنیم تا حجم مبادلات اقتصادی افزایش یابد.در این دیدار، سلطان الحبسی - وزیر دارایی عمان - نیز با اشاره روابط 
خوب اقتصادی دو کشــور طی ســال های اخیر، فعال سازی ظرفیت های مختلف عمان برای توســعه همکاری های با ایران را مورد تاکید قرار داد و گفت: افزایش 
همکاری های اقتصادی و تسهیل مبادلات تجاری میان عمان و ایران در دستور کار است.فرزین همچنین با حضور در شعبه بانک ملی در مسقط و گفت وگو با مدیران 
این بانک، در جریان مسائل آن قرار گرفت و دستورهای لازم را برای تقویت مبادلات بانکی و پولی به منظور افزایش همکاری های اقتصادی دو کشور صادر کرد.

افزایش همکاری های اقتصادی و بانکی میان بورس اندکی افزایش یافت
ایران و عمان

دادگستری استان تهران هشدار داد

استفاده از رمزارزها در 
مبادلات داخل کشور مجاز 

نیست

معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران در پیامکی 
به مردم هشــدار داد رمزارزها مشمول حمایت و ضمانت دولت و نظام بانکی 
نبوده و استفاده از آنها در مبادلات داخل کشور مجاز نیست. به گزارش ایسنا، 
پیامک معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران به 
شــرح زیر است: »طبق مصوبه هیات دولت جمهوری اسلامی ایران، رمزارزها 
مشــمول حمایت و ضمانت دولــت و نظام بانکی نبوده و اســتفاده از آن در 

مبادلات داخل کشور مجاز نیست.«

صادرات ۳۱ میلیون دلاری 
بخش کشاورزی استان سمنان

ایسنا/ســمنان رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان از صادرات 
محصولات کشــاورزی از این اســتان به ارزش ۳۱ میلیون دلار در سال 
گذشــته خبر داد.محمدرضا قاســمی امروز )۲۰ آذر ماه( در افتتاحیه 
پنجمین دوره آموزش کارکنان بدو اســتخدام ســازمان »تات« وزارت 
جهاد کشــاورزی در دامغان، اظهار کرد: عمــده محصولات صادراتی از 
اســتان سمنان، محصولات باغی و جالیزی است. سال گذشته، بیش از 
هر محصول کشــاورزی، پسته، زعفران، انگور و خربزه از استان سمنان 
به دیگر کشــورها صادر شد.وی با بیان اینکه این استان هفتمین استان 
کشــور از نظر وسعت و سی امین استان کشــور از نظر جمعیت است، 
گفت: فقط دو درصد مســاحت ۹.۷ میلیون هکتاری اســتان سمنان را 
اراضی کشاورزی تشکیل می دهد.قاسمی با بیان اینکه ۳۵۰ هزار هکتار 
از اراضی استان سمنان را جنگل و ۳.۸ میلیون هکتار از اراضی این استان 
را مراتع تشکیل می دهد، ادامه داد: ۵.۲ میلیون هکتار از مساحت استان 
ســمنان که بیش از ۵۰ درصد اراضی این استان را دربرمی گیرد، عمدتا 
مناطق بیابانی است.وی گفت: استان سمنان با داشتن بیش از ۵۳ هزار 
بهره بردار بخش کشــاورزی، سالانه بیش از یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن 
انواع محصولات کشاورزی را شامل محصولات زراعی، باغی، دام و طیور 
و آبزیان تولید می کند که بخش عمده ای از این محصولات مازاد بر نیاز 
مردم استان سمنان است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان با 
بیان اینکه ۴۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان سمنان آیش است، 
گفت: محصولات تولیدی بخش کشــاورزی اســتان در ۸۷ هزار هکتار 
اراضی زراعی و ۷۰ هزار هکتار اراضی باغی تولید و به بازار عرضه شدند.

قاسمی با بیان اینکه ۹۲۰ هزار تن از مجموع ۱.۷ میلیون تن محصولات 
کشــاورزی که سالانه در استان سمنان تولید می شود، مربوط به بخش 
زراعت اســت، ادامه داد: استان سمنان سالانه ۴۸۰ هزار تن محصولات 

باغی تولید می کند.

رئیس امور آمایش سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان برنامه و بودجه:

 به دنبال فرصت های جدید رشد اقتصادی هستیم
رئیــس امــور آمایش ســرزمین و 
توسعه منطقه ای ســازمان برنامه و 
بودجه ضمن تاکیــد بر اینکه موتور 
توسعه کشــور بخش صنعت است، 
نه گردشگری و کشاورزی، گفت: در 
واقع در آمایش سرزمین به دنبال این 
هستیم که نقاط تمرکز جمعیت را به 
نحوی مدیریت کنیم که فرصت های 
جدید رشــد را برای اقتصاد کشور فراهم کنیم.ســید جعفر حسینی در همایش 
اقتصــاد ایران، اصلاح ســاختارها، رفع ناترازی ها و نقش آفرینــی نوین در عرصه 
بین الملل که امروز )دوشــنبه( با حضور رئیس جمهور در اجلاس ســران افتتاح 
شــد، اظهار کرد: جایی که تمرکز وجود دارد، بازار وجود دارد و امکان توسعه  نیز 
فراهم اســت.وی افزود: ســال ها روند بودجه ریزی کشور محل توزیع منابع بوده و 
نگاه این بوده که اگر منابع را به روستاها ببریم مهاجرت معکوس اتفاق می افتد و 
مردم از شــهرها به روستاها مهاجرت می کنند. اما روند مهاجرت بین الملل نشان 
می دهد که چنین چیزی در جهان تجربه نشــده اســت.به گفته جعفری، مسئله 
اقتصاد ایران این است که این نقاط تمرکز به نحوی رقم خورده که طی ۵۰ - ۶۰ 
سال اخیر وضع مساعدی را برای اقتصاد کشور ایجاد نکرده اند. در واقع در آمایش 
سرزمین به دنبال این هستیم که نقاط تمرکز جمعیت را به نحوی مدیریت کنیم 
که فرصت های جدید رشــد را برای اقتصاد کشور فراهم کنیم.رئیس امور آمایش 
سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد:  فرصت های جذب 
جمعیت در کشــور در استان هایی است که فضای کسب و کار دارند. وی با بیان 
اینکه در کشور ما ساختار اقتصادی به نحوی بوده که بخش کشاورزی سهم قابل 
توجهی داشته است، گفت: در بحث آمایش به این نتیجه رسیدیم که موتور توسعه 
کشور نمی تواند بخش کشاورزی باشد، بخش کشاورزی در بهترین حالت می تواند 
مسئله امنیت غذایی را تامین کند. جعفری ادامه داد: با وجود همه حمایت هایی که 
انجام شــده، در مسئله واردات و صادرات کشاورزی ناتراز هستیم که ضرورت دارد 
بررسی شــود که چه محصولاتی را باید وارد کنیم و چه محصولاتی را باید صادر 
کنیم. حال، سوال این است که وقتی بخش کشاورزی نمی تواند موتور توسعه باشد 
چه چیزی می تواند جایگزین شود؟ این کشور برای اینکه بتواند به اهداف 
مد نظر خود برسد باید توسعه صنعتی را در دستور کار خود قرار دهد که 
اقتضائات و التزاماتی دارد و اولین اقدام آن، این است که توسعه صنعتی 

نمی تواند صرفا متکی به بازار داخلی باشد.
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گروهی از محققان استرالیایی روشی نوین برای توقف رشد 
ســلول های سرطانی کشــف کرده اند که به توسعه دسته 
جدیدی از درمان ها با عوارض جانبی اندک بر ســلول های 
عادی منجر می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از مرکز تحقیقات پزشکی کودکان استرالیا، پروفسرو هیلدا 
پیکــت رهبر محققان در این باره مــی گوید: پروژه مذکور 
براساس چند دهه تحقیق تیم ما و همکارانمان برای توسعه 
عوامل ضد تکثیری اســت که تلومرها را هدف می گیرند. 
نتایــج این تحقیقات نویدبخش اســت و پتانســیل بهبود 
طولانی مدت سلامت بیماران انواع سرطان را به همراه دارد.

به بیان دیگر تلومرها از دی ان ای ما حفاظت می کنند و در 
انتهای کروموزوم ها وجود دارند و یک ساختار حلقه مانند 
تشکیل می دهند که با مجموعه ای از پروتئین ها محافظت 
می شــوند. یکی از مهمترین پروتئیــن های محافظ تلومر

TRF۲ است. هنگامیکه این ساختار تلومر محافظ مختل می 
شود، تاثیری خســارت بار بر سلول ها دارد و موجب مرگ 
آنها می شود.سلول های سرطانی در مرز فاجعه قرار دارند. 
ظرفیت تکثیر نامحدود ســلول های سرطانی به طور کامل 
به ماندگاری تلومر وابسته است. به همین دلیل عواملی که 
تلومرها را کنترل می کنند هدف های شیمی درمانی مهمی 
به حساب می آیند. هرچیزی که بتواند آنها را نابود کند می 
تواند سلول های سرطانی را به طور گزینشی و بدون آسیب 
به ســلول های نرمال در بدن انســان از بین ببرد. داروهای 
متمرکز بر تلومر برخلاف اشعه درمانی و بیشتر روش های 
شیمی درمانی عواض جانبی پیش بینی شده کمتری دارند 
و در نتیجه نرخ نجات بیمار و نتایج بهبود طولانی مدت نیز 
بهبود می یابد.دکتر آلکس سوبینف یکی از اعضای تیم دکتر 
پیکت که رهبر این تحقیق نیز به شمار می آید، معتقد است 
ترکیب نخست به طور قدرتمندی به یک منطقه کلیدی از 
TRF۲ پیوند می خورد. این پیوند که APOD۵۳ نام دارد با 
اســتفاده از مکانیسم های شناخته شده نگهداری تلومرها، 
رشــد سلول های سرطانی را متوقف و از سوی دیگر سلول 
های غیرسرطانی را حفظ می کند.این ترکیبات نشان دهنده 
ابزارهایی جدید و ایده آل برای تحقیقات بنیادین هستند و 
امکان توسعه درمان های سرطان که به طور خاص TRF۲ را 
هدف می گیرند نیز ثابت می کنند.همچنین محققان نشان 
دادند کارآمدی ترکیب جدید با مواد شیمیایی دیگر افزایش 
می یابد و روی بخش های دیگر ســاختار محافظ تلومرها 
تاثیر می گذارد. علاوه بر آنچه گفته شد ترکیب ساخته شده 
یک پپتید است و این بدان معناست که به راحتی وارد سلول 
می شود و بنابراین گزینه مناســبی برای توسعه داروهای 
ضدسرطان آتی است.موفقیت این ترکیبات در مراحل اولیه 
را می توان به رویکرد طراحی هوشمند دارویی به کارگرفته 
شــده، همراه درک عمیق محققان از زیست شناسی تلومر 

نسبت داد.

بدون آسیب به سلول های سالم؛

روش جدید درمان سرطان 
کشف شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

آگاهی راهی به معرفت!

معرفی بوگاتی شیرون اختصاصی با الهام از تایپ ۵۷ آتلانتیک

 Sur ٔاین یک شیرون سوپراسپرت اختصاصی است که به خواست خریدار با الهام از بوگاتی تایپ ۵۷ آتلانتیک طراحی شده است. برنامه
Mesure بوگاتی به خریداران این امکان را می دهد که خودرو را مطابق با سلیقه و خواسته های دقیق خود شخصی سازی کنند. جدیدترین 

محصول این برنامه، یک شیرون سوپراسپرت اختصاصی است که با الهام از مدل نمادین بوگاتی تایپ ۵۷ آتلانتیک طراحی شده است. 
داستان ساخت این بوگاتی منحصربه فرد هم جذاب است. مالک اولین بار یکی از سه نمونهٔ تایپ ۵۷ آتلانتیک را در موزهٔ خودروی مولین 
در کالیفرنیا دید و مجذوب آن شد. شوهر او که این علاقه را دید، این بوگاتی را به عنوان هدیهٔ تولد هفتادسالگی او سفارش داد. وی به 
 One of ۵۷ دفتر مرکز بوگاتی در مولشیم رفت تا مشخصات دقیق خودرو را مشخص کند. بدین ترتیب، این شیرون منحصربه فرد با نام
One شکل گرفت. این خودرو رنگ آبی روشن دارد که مطابق با رنگ تایپ ۵۷ آتلانتیک است. علاوه بر این، جلوپنجرهٔ ویژه ای با خطوط 

عمودی کرومی هم مشابه بوگاتی قدیمی طراحی شده است. زیر بال عقب هم طرح تایپ ۵۷ با دست کار شده است. رینگ های پنج پره 
با ترکیبی از کروم براق و رنگ بدنه هم تکمیل کننده ویژگی های بیرونی این بوگاتی خاص هستند.

آزمون به جام ملت ها می رسد؟
مصدومیت ســردار آزمون در دیدار با فیورنتینا خبر نگران کننده ای برای کادر فنی تیم ملی ایران اســت. به گزارش ایســنا، رم یکشنبه شب در 
چارچوب هفته پانزدهم ســری آ به مصاف فیورنتینا رفت که در این دیدار خانگی به ســختی به تساوی یک بر یک رسید. رم این دیدار را خیلی 
خوب شروع کرد و در دقیقه ۵ روی همکاری دیبالا و لوکاکو توسط لوکاکو به گل نخست رسید اما مصدومیت پائولو دیبالا در دقیقه ۲۵ کار را 
برای مورینیو سخت کرد. مورینیو در این دقیقه سردار آزمون را به جای ستاره آرژانتینی به میدان فرستاد اما تسلط فیورنتینا بر توپ و میدان به 
حدی بود که رم فرصت موقعیت سازی پیدا نمی کرد. البته مورینیو در دقیقه ۶۲ مجبور شد آزمون را به دلیل مصدومیت از زمین بیرون بکشد 
و از الشراوی استفاده کند اما کار جایی سخت تر شد که زالفسکی سه دقیقه پس از این تعویض اخراج شد و کوارتا یک دقیقه پس از این اخراج 

بازی را به تساوی کشاند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب مهمانسرای دو دنیا
Éric- مهمانســرای دو دنیا اثر اریک امانوئل اشمیت

Emmanuel Schmitt نویســنده، نمایش نامه نویــس و 
فیلســوف فرانسوی است. اشــمیت در این کتاب به 
بخشــی از دغدغه های مربوط به مرگ، در قالب یک 
نمایشنامه کوتاه اما پرکشش می پردازد. همان طور که 
از عنوان کتاب نیز مشخص است، داستان کتاب جایی 
بین دو دنیا در حال وقوع اســت. مهمانسرای دو دنیا 
فضایی را بین مرگ و زندگی خلق کرده است. کسانی 
که به هر طریقی وارد اغما می شوند به این مهمانسرا 
می روند. آن ها باید اینجا منتظر بمانند که یا به زمین 
برگردند یا بمیرند. اما در این فاصله مهم ترین چیزی 
که به دست می آورند، آگاهی است. آگاهی، آن تیغه 
رو لبه ای که هم امید می آفریند هم ناامیدی.آگاهی از 
زندگی ای که در این مدت  از ســر گذراندند و مرگی که شاید قرار باشد با آن روبه رو شوند. آن ها 
به نوعی، با صحبت با دکتری که در این مهمانســرا است و همچنین صحبت با دیگر افراد حاضر، 
ذره ذره بیشــتر به این آگاهی و پذیرش شــرایط موجود می رسند. ما در این محیط با شش نفر 
با جهان بینی های کاملا متفاوت روبه رو می شــویم. آن ها با هم به مراوده افکارشان می پردازند، به 
خاطراتشــان چنگ می زنند و تصورات شخصی خودشان را درباره ی مرگ بیان می کنند. در این 
فضای معلق، عمیقا می شود فهمید که هیچ چیز جز »من« واقعیت ندارد. که هیچ مقوله ای، جز 
من و لحظه هایی که من گذرانده و ساخته ام واقعی و سرشار از قطعیت نبوده و نیست. در گذشته 
اتفاقاتی افتاده، و آینده نیز از رد پای گذشــته راه گریزی ندارد. اما این مابین؛ در این فاصله، من 

وجود داشته ام. و این تمام واقعیت است. همان جرقه کوتاه میان دو نیستیِ مطلق.

 گیلرمو دل تورو
سال های فعالیت: ۱۹۸۵ تاکنون

فیلم های قابل توجه: پسر جهنمی )Hellboy(، هزارتوی پن 
)The Shape Of Water( شکل آب ،)Pan’s Labyrinth(

یکی از دلگیرترین مقالات در ویکی پدیا »پروژه های محقق 
نشده ی گیلرمو دل تورو« است. تعداد کمی از فیلمسازان در 
فیلم هایی کار کرده اند که هرگز به نتیجه نرسیدند و هنرمند 
گریمــور جلوه های ویژه ی اصالاتا مکزیکی که به کارگردانی 
روی آورده است. احتمالا هزاران ساعت را صرف فیلم نامه و 
ایده پردازی اقتباس های جذاب، دنباله ها و نسخه های اصلی 
 ۳۹۹۳ ،)The Benders Bloody( »مانند »بندرهای بی رحــم
)۳۹۹۳( و فیلم متحرک »متولد شده« )Born( کرده است. 
وقتی گیلرمو دل تورو فیلمی را می سازد، بینندگان با دنیای 
عجیب و زیبایی روبرو می شــوند که قبــلا هرگز ندیده اند.

هنگامی که یک فیلم شــخصی از قلــم گیلرمو دل تورو به 
سینپلکس )یک گروه ســینمایی در آلمان( راه پیدا  کرد، او داستان های ترسناک و احساسی عاشقانه 
و خانوادگــی را در یک کار کاملا اصیل کم بودجه ی ۲۰۱۵ »قله ای به رنگ خون« )Peaks Crimson( و 
»شکل آب« ۲۰۱۷، یک فیلم هیولایی با یک قلب عاشق با هم ترکیب کرد و در نودمین دوره ی جوایز 
اســکار برنده ی بهترین فیلم و بهترین کارگردانی شد. دل تورو به حساسیت بصری چشم نواز، مفهوم 
دیگری می بخشد، او انیمیشن دیجیتال و جلوه های سنتی تر دوربین را برای یک ضیافت بصری ترکیب 
می کند حتی در فیلم های سطحی و معمولی مانند »حاشیه ی اقیانوس آرام« )Pacific Rim(، »تیغه ۲« 
)Blade II( و دو فیلم اول »پســر جهنمی«.اگر گیلرمو دل تورو تیم برتون زمان خود باشــد، با به دست 
آوردن مالکیت معنوی قدیمی تر و آشــنا تر مانند برتون در دو دهه ی گذشــته، مجبور به گم شدن در 
بودجه های بزرگتر و عمومی تر CGI نشده است. به نظر می رسد پروژه ی بعدی او، یک نسخه ی استاپ 
موشن از پینوکیو در سال ۲۰۲۱ باشد، این فیلمی است که تیم برتون آن را از دست داده، اما دل تورور 
در اوج اســت و حتما موفقیتی مانند فیلم شــکل آب را به دست می آورد. و حتی وقتی دل تورو از یک 
پروژه دور می شــود، احتمالا به خاطر کارهای بهتر است؛ سه گانه ی »هابیت« و سومین قسمت »پسر 
جهنمی« سال گذشته مثال هایی هستند که احتمالا اگر او روی صندلی کارگردان می نشست با نتیجه ی 

بهتری روبه رو می شدند، اما فیلم هایی که به جای آن ها ساخت ارزش انتظار را داشتند.

فرهنگ

نگارخانه لاله نهمین نمایشگاه و فروش سالانه تبادل 
چاپ دستی را با حضور بیش از ۳۰۰ اثر از ۲۴ آذرماه 
تا ۱۸ دی ماه برگزار می کند.به گزارش ایسنا به نقل 
از روابط عمومی نگارخانه لاله، محمدعلی سعیدی، 
مدیرنگارخانه و رییس ســالانه ایــن رویداد گفت: 
نگارخانه لاله نهمین سالانه تبادل چاپ دستی را با 
هدف معرفی و گسترش فعالیت هنرمندان در حیطه 
چاپ دستی و به اشتراک گذاری تجربیات ارزشمند 
این حوزه برگزار می کند و بهداد نجفی اســداللهی، 
محمدعلی سعیدی و مصطفی خزایی شورای سیاست گذاری این رویداد را تشکیل می دهند.او 
افزود: از این سالانه تاکنون هفت دوره به صورت کامل و مستمر برگزار شده اما هشتمین سالانه 
همزمان با همه گیری کووید ۱۹ در ســال ۱۴۰۱ پس از فراخوان و جمع آوری آثار، داوری و تا 
مرحله تبادل انجام شد و با توجه به محدودیت های موجود آن زمان مقرر شد بخش نمایشگاهی 

و فروش آثار هشتمین سالانه تبادل چاپ دستی همزمان با نهمین سالانه برگزار شود.
به گفته او، ســالانه این دوره نیز مانند دوره های گذشــته، از طریق فراخوان اعلام و بخشی نیز 
به هنرمندان مدعو اختصاص یافت و حضور آثار هنرمندان بین المللی در این نمایشگاه از نقاط 
قوت و برجســته این دوره اســت.او افزود: نهمین دوره سالانۀ چاپ دستی با استقبال خوبی از 
ســوی هنرمندان روبه رو شده است و رضا هدایت، یوسف شریف کاظمی و فرشته متقی داوری 
آثار ارســالی بیش از ۳۰۰ هنرمند را در این دوره بر عهده داشته اند. مدیرگالری لاله ادامه داد: 
در بخــش تبادل، پس از داوری آثار، ۱۸۰ هنرمند با ۱۶ ادیشــن طبق روال گذشــته حضور 
دارند. در این بخش تعداد ۱۲ نســخه از آثار هر شرکت کننده به صورت تصادفی انتخاب و بین 
شرکت کنندگان دیگر با حضور کارشناسان هنر چاپ تبادل می شود. این مدرس دانشگاه ادامه 
داد: ســالانۀ تبادل چاپ دستی توسط نگارخانه لاله معرفی و اختصاصی سازی شده است. این 
رویداد هنری ســهم بســزایی در توجه به هنر چاپ دستی در میان هنرمندان و مردم دارد و با 
توجه به مقعول بودن قیمت گذاری آثار، زمینه ای فراهم می شــود تا هنرمندان و مردم به مرور 

بتواند مجموعه دار چاپ دستی شوند. 

آثار پیکاسو، ونگوگ و رامبراند در نمایشگاه 
ایرانی چاپ دستی
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